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 مانعي به نام حرايم بهداشتي دامپروري
 و دلسردكردن مردم از سرمايه گذاري

در بخش توليدي اقتصاد
يك متقاضي مجوز دامپروري مي گويد: در حال حاضر، حرايم بهداشتي 
دامپروري به جاي اينكه مشكلي را حل كند، خودش تبديل به يك مانع 
براي كسب و كارها شده است. اگر اين س��ختگيري ها نباشد، بسياري 
از جوانان وارد اين حوزه مي ش��وند و اش��تغال آفريني خواهيم داشت. 
متأس��فانه مش��كلاتي كه در حوزه توليد وجود دارد، فش��ار زيادي به 
فعالان اقتصادي وارد مي كند. به جاي اين س��ختگيري ها بايد به فكر 

ساده كردن فرايندها باشيم. 
طي سال هاي اخير مقام معظم رهبري تأكيد بس��ياري بر لزوم رونق 
توليد در كشور داشته اند. دولت سيزدهم نيز نگاه ويژه اي به اين حوزه 
دارد. در همين راستا، تسهيل صدور مجوزها در دستور كار قرار گرفت. 
به زعم برخي، صدور الكترونيك مجوزها تا حد زيادي به تسهيل امور 
كمك كرده اس��ت، اما هنوز هم برخي موانع بر سر راه توليدكنندگان 
براي فعاليت وجود دارد. تقريب��اً تمامي متقاضيان مجوز دامپروري به 
اتفاق از قواعد مربوط به حرايم بهداشتي دامپروري گلايه دارند و آن را 
مانعي براي توليد مي دانند. به نظر مي رسد، اگر سريعاً اين حرايم مورد 
بازبيني قرار نگيرد، به عنوان مانع بزرگي بر سر راه متقاضيان براي ورود 
به بخش هاي دامپروري كش��ور عمل خواهند كرد. به ويژه بس��ياري 
از كارشناس��ان بر اين عقيده اند كه با توجه به پيش��رفت هاي علمي و 
بهداشتي نيازي به اين حرايم نيست. به زعم بسياري، حرايم بهداشتي 
دامپروري نياز به بازبيني دارند و بايد به تصويب هيئت وزيران برسند. 
آنان معتقدند با استفاده از روش هايي مانند واكسيناسيون، قرنطينه و 
كنترل تردد دام مي توان از بروز مشكلات و تسري بيماري ها جلوگيري 

كرد و نيازي به اعمال حرايم نيست. 
نظرات حيدر تلخابي را به عنوان يك متقاضي دريافت مجوز دامپروري 
در استان مركزي در خصوص موانع پيش روي متقاضيان براي دريافت 
مجوز در اين حوزه جويا ش��ديم كه در ادامه مي خواني��د. تلخابي در 
خصوص مش��كلاتي كه متقاضيان براي دريافت مجوز ب��ا آن روبه رو 
هس��تند، تصريح كرد: مش��كلات در اين زمينه زياد است. كساني كه 
مي خواهند وارد كسب و كاری شوند، بايد روندی طولاني  را طي كنند. 

وي ادامه داد: بنده در صنعت ماهي در كشور فعال هستم. براي گرفتن 
مجوز در اين زمينه بايد تمامي روندهاي��ي را كه ديگران براي گرفتن 
مجوز طي مي كنند، پش��ت س��ر بگذاريم. علاوه بر اين روندها، حرايم 
بهداش��تي دامپروري هم وجود دارند. اين متقاضي مجوز دام س��بك 
خاطرنشان كرد: بنده براي گرفتن مجوز اقدام كردم كه گفتند بايد به 
سازمان نظام دامپزشكي بروي و از آنجا هم تأييديه بياوري. به آنجا كه 
مراجعه كردم، با وجود اينكه بالغ بر 12ميليون تومان هزينه كرده بودم، 
گفتند، به خاطر حرايم نمي توانيد در اين محل واحد مورد نظر خودتان 

را براي پرورش ماهي تأسيس كنيد. 
تلخابي گف��ت: در نزديك��ي ما هيچ دامپ��روري اي نيس��ت. قبلًا يك 
دامپروري داشتيم كه الان فعال نيست. به ما گفتند بايد اين دامپروري 
را جمع كنيد و بعد به ش��ما مجوز بدهيم. حالا ترس��م از اين است كه 
اين دامپروري را هم جمع كنم، ولي مجوز ندهند. وي ادامه داد: اصلًا 
مجاورت واحدهاي دامپروري در كنار يكديگر مشكلي ايجاد نمي كند. 
اين فواصل ضرورتي ندارند. به طور مثال، در مورد خود بنده كه به من 
مجوز نمي دهند، اصلًا دامپروري اي وجود ندارد، يك دامپروري مخروبه 
اس��ت كه در آن دامي نداريم، اما مجوز نمي دهند. اين متقاضي مجوز 
تأسيس دامپروري خاطرنشان كرد: سختگيري هاي بي مورد براي صدور 
مجوز دامپروري باعث مي شود متقاضيان از ورود به اين حوزه منصرف 
شوند. در سالي كه مي خواهيم بخش خصوصي را در اقتصاد مشاركت 
دهيم، بايد امور را تسهيل كنيم. تلخابي گفت: در حال حاضر، حرايم 
بهداشتي دامپروري به جاي اينكه مشكلي را حل كند، خودش تبديل به 
مانع براي كسب و كارها شده است. اگر اين سختگيري ها نباشد، بسياري 
از جوانان وارد اين حوزه مي شوند و اشتغال آفريني خواهيم داشت. وي 
ادامه داد: متأسفانه مشكلاتي كه در حوزه توليد وجود دارد، فشار زيادي 
به فعالان اقتصادي وارد مي كند. به جاي اين سختگيري ها بايد به فكر 
ساده كردن فرايندها باشيم. اين متقاضي مجوز دامپروري خاطرنشان 
كرد: قبلًا به من گفته بودند روندی طولاني براي گرفتن مجوز در پيش 
داري و ممكن اس��ت نتواني مجوز بگيري. متأسفانه به حرف اين افراد 
گوش نكردم و به دنبال گرفتن مجوز رفتم. حالا بعد از اينكه مبالغي را 

هزينه كرده ام، به مانع حرايم برخورده كرده ام.

كاظميقمي:
 بيش از ۳۰۰ ميليون متر مكعب حقابه ايران 

از هيرمند تأمين شد
نماين�دهوي�ژهرئيسجمه�ورگف�ت:درس�الآب�يج�اري
ودرپ�يرايزنيه�اوتوافق�اتانجامش�دهدرچارچ�وب
ديپلماس�يآب�ياي�ران،بي�شاز۳۰۰ميليونمترمكع�بحقابه
جمه�ورياس�اميازس�ويافغانس�تان،تأمينش�دهاس�ت.
به گزارش »جوان« به نقل از صداوسيما، حسن كاظمي قمي، نماينده 
ويژه رئيس جمهور و سرپرست سفارت ايران در كابل گفت: در سال آبي 
جاري و در پي رايزني ها و توافقات انجام شده در چارچوب ديپلماسي 
آبي ايران، بيش از ۳۰۰ ميليون متر مكعب حقابه جمهوري اسلامي از 

سوي افغانستان تأمين شده است.
كاظمي قمي همچنين گفت: در س��ال گذش��ته، طالبان س��ه اقدام 
اصلاحي ص��ورت داد كه يك م��ورد آن ناكارآمد بود و آب به س��مت 
»گودزره« رفت، اما دو مورد ديگر كه باعث شد تاكنون اين مقدار آب 

به ايران بيايد، اثربخش بود. 
نماينده ويژه رئيس جمهور در امور افغانس��تان اف��زود: به علت اصلاح 
نادرست تاج سد كمال خان، قسمتي از آب بار ديگر به سمت شوره زار 

گودزره هدايت و اين امر مانع تأمين بخشي از حقابه ايران شد. 
وي در گفت وگو با ايراف تأييد ك��رد: در نتيجه دو اقدام ديگر طالبان، 
يعني اصلاح دريچه هاي سد كمال خان و لايروبي مسير انتقال آب به 
سمت سيستان، بيش از ۳۰۰ ميليون متر مكعب حقابه ايران تأمين شد. 
كاظمي قمي با تأكيد بر رويكرد تعاملي و س��ازنده جمهوري اسلامي 
ايران در قبال افغانس��تان، موارد يادشده را از دستاورد هاي ملموس و 
قابل محاسبه موفقيت ديپلماسي آب ارزيابي كرد و گفت: با توجه به 
تعهدات طرف افغانستاني و تمركز و توجه مستمر دستگاه ديپلماسي 
ايران و به طور خاص نمايندگي ويژه رياس��ت جمه��وري بر اين امر، 
انتظار مي رود تا پايان سال آبي جاري، حقابه ايران از رودخانه هيرمند 

به طور كامل تأمين شود. 
او همچنين گفت: از تجربه ديپلماس��ي آب در ساير حوزه هاي روابط 
با افغانس��تان به ويژه در زمينه هاي تجارت، ترانزيت، مش��اركت در 
پروژه عظيم چابهار، كريدور هاي منطقه اي و حضور مؤثر كنسرسيوم 
ش��ركت هاي ايراني براي س��رمايه گذاري در ح��وزه صنعت و معدن 
افغانس��تان نيز به مثابه يك الگوي موفق استفاده مي شود كه تاكنون 
نتايج ملموس و سودمندي براي هر دو كشور همسايه و ساير كشور هاي 

ذي نفع در منطقه داشته است. 
گفتني اس��ت براس��اس توافق دولت هاي وقت ايران و افغانس��تان در 
سال 1۳۵1، طرف افغانستاني بايد سالانه ۸2۰ميليون مترمكعب آب 
از رودخانه هيرمند به سمت سيس��تان ايران رها كند. رهبران طالبان 
نيز به طور مكرر تأكيد كرده اند به مفاد اين توافق متعهدند و آن را اجرا 

خواهند كرد.
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يك��ي از دغدغه ه��اي هميش��گي دولت س��يزدهم 
توس��عه غيردولتي و غيربودجه اي بوده است كه اين 
رويكرد از طريق تقويت جريان س��رمايه هاي بخش 
مردمي اقتصاد به سمت بخش هاي مولد سوق داده 
ش��د و از به كار افتادن آنها در حوزه ه��اي غيرمولد 
اقتصاد جلوگيري به عمل آمد. در راس��تاي استفاده 
حداكثري از سرمايه هاي بخش مردمي وزارت نفت 
سياست هايي را طي سال هاي گذشته به اجرا گذاشت. 
اين سياس��تگذاري ها نتيجه داد و سرمايه گذاري در 

صنايع نفت و گاز كشور چهار برابر شد. 
به زعم بسياري، عملكرد وزارت نفت در جذب سرمايه ها 
بايد به صورت يك الگو براي ديگر وزارتخانه ها مطرح 
شود، به نحوي كه سرمايه ها به بخش هاي مولد اقتصاد 
سوق داده شوند و س��وداگري به حداقل برسد. نفت و 
گاز از جمله صنايعي در كش��ور به ش��مار مي روند كه 
نياز به س��رمايه گذاري هاي كلان دارند. كارشناسان 
بر اين عقيده ان��د دولت به تنهاي��ي نمي تواند از عهده 
س��رمايه گذاري در پروژه ه��اي بي ش��مار اين صنايع 
برآيد، به همين دليل جذب سرمايه براي صنايع نفت 
و گاز كشور از اهميت بالايي برخوردار است. در همين 
رابطه اخيراً رئيس ش��ركت ملي نفت اظهار كرده بود 
1۵ ميليارد دلار قرارداد در 2/۵س��ال دولت سيزدهم 
در بالادست صنعت نفت امضا و به  طور ميانگين سالانه 
6/۵ميليارد دلار در اين بخش سرمايه گذاري شده است 
و وزير اقتصاد نيز در پايان سال14۰2 اعلام كرده بود 
بخش نفت با 4/۸ميليارد دلار سرمايه گذاري خارجي 
كارنامه قابل توجهي نسبت به سال هاي گذشته دارد و 
در 11ماه امسال بيشترين سرمايه گذاري خارجي در 
صنعت نفت انجام شده است. جذب سرمايه گذاري در 
صنعت نفت و گاز به صورت مجموع سرمايه هاي خرد 
مردمي، بخش خصوصي و همچنين س��رمايه گذاري 
بانكي و س��رمايه گذاري خارجي در ۳۳ماه گذش��ته 
معادل 1۵ ميليارد دلار و به طور متوسط سالانه معادل 
حدود 6 ميليارد دلار بوده است و اين فضاي راهبردي 
در جهت توس��عه بيش��تر كشور و گس��ترش تجارت 
خارجي ايران به واسطه ديپلماسي فعال انرژي دولت 

شهيد رئيسي بوده است. 
 

مش�اركتبخشمردمياقتصاددرتوسعه
ميادينورف�عناترازيصنعتيگازكش�وردر

دولتسيزدهم
محمدعلي خطيبي، نماينده سابق ايران در اوپك در 
خصوص اين موضوع كه وزارت نفت بيش��ترين جذب 
س��رمايه را طي 2/۵س��ال گذشته داش��ته و مجموع 
قراردادها به ارزش 1۵ ميليارد دلار بالغ ش��ده اس��ت، 
به »جوان« مي گويد: حضور بخش مردمي در صنايع 
نفت و گاز كشور موضوع بسيار مهمي است و به درستي 
وزارت نفت جذب سرمايه ها را در دستور كار قرار داده 
اس��ت. خطيبي، نماينده س��ابق ايران در اوپك ادامه 
مي دهد: دولت تا حد خاصي مي تواند در پروژه هاي نفت 
و گاز كشور سرمايه گذاري كند. از آنجا كه اين پروژه ها 
نياز به سرمايه هاي كلاني دارند، بهتر است از ظرفيت 

بخش مردمي براي سرمايه گذاري بهره ببريم. 

نماينده س��ابق ايران در اوپك خاطرنش��ان مي كند: 
ايجاد مشوق براي جذب سرمايه هاي داخلي و خارجي 
بس��يار اهميت دارد. دولت وظايف مه��م و بزرگي بر 
عه��ده دارد. انجام اين وظايف و پيش��برد پروژه هاي 
مختلف نياز به سرمايه دارد و جذب سرمايه هاي بخش 
مردمي مي تواند بسيار مفيد باشد. خطيبي مي افزايد: 

برآوردهاي مختلفي مطرح مي ش��ود مبني بر اينكه 
براي توس��عه پروژه ها در صنايع نفت و گاز كشور به 
2۰۰ ميليارد دلار سرمايه نياز داريم. براي تأمين اين 
سرمايه به درستي وزارت نفت به سمت اعطاي برخي 
مشوق ها مانند افزايش سهم توس��عه دهنده ميدان 
حركت كرده اس��ت.  محمدعلي خطيب��ي، نماينده 
س��ابق ايران در اوپك ادامه مي دهد: تسهيل صدور 
مجوزها به منظور مش��اركت بخش مردمي اقتصاد 
در صنايع نفت و گاز كشور و توس��عه ميادين بسيار 
مثبت ارزيابي مي شود. وزارت نفت اقدامات خوبي در 

راستاي جذب سرمايه ها انجام داده است. 
نماينده س��ابق ايران در اوپك خاطرنشان مي كند: 
نبايد به كارهايي كه تا الان براي جذب سرمايه ها در 
وزارت نفت انجام شده است، اكتفا كنيم. اين اقدامات 
لازم بوده اند اما كافي نيستند. بايد سياستگذاري ها در 
زمينه جذب سرمايه ها ادامه يابد و حداكثر استفاده را 

از ظرفيت بخش مردمي داشته باشيم. 
خطيبي در خصوص م��اده1۵ قان��ون برنامه هفتم 
توس��عه كه انحصار ش��ركت ملي نفت را در توسعه 
ميادين شكست و زمينه را براي ورود بخش مردمي به 
پروژه هاي بالا دستي صنايع نفت و گاز به وجود آورد، 
تصريح مي كن��د: اين طور ريل گذاري ه��ا به منظور 
جذب سرمايه هاي بخش مردمي اقتصاد لازم هستند. 
در كنار اين طور بسترسازي ها بايد به ارائه مشوق ها 

اقدام كنيم. به طور مثال، افزايش سهم توسعه دهنده 
ميدان كه وزارت نفت در نظر گرفته است، مي تواند 
كمك كننده باش��د. نماينده س��ابق ايران در اوپك 
خاطرنش��ان مي كند: مشاركت پتروش��يمي ها در 
توسعه 16ميدان گازي كشور مثبت ارزيابي مي شود، 
زيرا از گاز توليدي مي توانيم براي تأمين خوراك اين 

صنايع استفاده و از عدم النفعي كه بر اثر تعطيلي آنها 
به كشور تحميل مي شود، جلوگيري كنيم. 

 
افزايشجذابيتپروژههايبالادستصنعت

نفتوگاز
رضا وفايي يگانه، معاون اقتصادي اتاق تعاون ايران در 
خصوص جذب سرمايه به صنايع نفت و گاز كشور كه 
طي 2/۵سال گذشته چهار برابر رشد داشته است، به 
»جوان« مي گويد: خوش��بختانه طي سال هاي اخير 
اقدامات خوبي در زمينه جذب س��رمايه ها به صنايع 
نفت و گاز كشور صورت گرفته است. وي ادامه مي دهد: 
يكي از مهم ترين اقداماتی كه در جذب سرمايه ها مؤثر 
بوده، تسهيل صدور مجوزهاست. در اين زمينه شاهد 
نوعي تسهيل گري هستيم كه نتايج مثبتي به لحاظ 

مشاركت مردم در اقتصاد داشته است. 
معاون اقتصادي اتاق تعاون ايران خاطرنشان مي كند: 
در گذش��ته موانع زيادي بر س��ر راه گرفتن مجوز و 
ورود به فضاي اقتصادي كش��ور وجود داشت. بر اثر 
اقداماتي كه طي سال هاي گذشته انجام شد، از اين 
نظر وضعيت بهبود يافته اس��ت و اي��ن امر در جذب 
س��رمايه ها در صنايع مختلف از جمله صنايع نفت و 

گاز مؤثر بود. 
 وفايي يگانه مي گويد: يكي ديگر از تغييرات مثبت در 
كشور كه افزايش جذب سرمايه ها را به دنبال داشت، 
اين اس��ت كه اقتصاد پيش بيني پذيرتر شده و ثبات 
بيشتري را شاهد هس��تيم. اين مسائل نكات مثبتي 
هستند كه بر افزايش سرمايه گذاري ها اثر مي گذارند. 
معاون اقتصادي ات��اق تعاون اي��ران ادامه مي دهد: 
حمايت از مالكيت و دارايي اف��راد نيز اقدام ديگري 
بود كه دولت در دس��تور كار قرار داد. به اين ترتيب، 
تسهيل صدور مجوزهاي بهره برداري از ميادين نفت و 
گاز، حمايت از مالكيت فردي و پيش بيني پذيرترشدن 
اقتصاد زمينه را براي جذب سرمايه ها فراهم كردند. 

معاون اقتصادي اتاق تعاون ايران خاطرنشان مي كند: 
قطعاً اقداماتي مانند افزايش سهم توسعه دهنده ميدان از 
14/۵ به 2۰ تا ۳۰ درصد و شكسته شدن انحصار شركت 
ملي نفت در توسعه ميادين كه بر اساس ماده1۵ قانون 
برنامه هفتم توس��عه صورت گرفت، در افزايش جذب 
سرمايه ها در صنايع نفت و گاز مؤثر بود. وفايي مي افزايد: 
بر اس��اس قانون برنامه شش��م توس��عه كه همچنان 
پابرجاست، بالاترين سهم براي سرمايه گذاري خارجي 
است كه در راستاي كمك به رشد اقتصادي كشور در 
نظر گرفته شده است. اين موضوع الزامات و ملاحظاتي 
دارد.  معاون اقتصادي اتاق تعاون ايران ادامه مي دهد: 
نفت و به طور كلي حوزه مع��دن، مزيت هاي رقابتي ما 
محس��وب مي ش��وند. در اين حوزه ها جاي كار زيادي 
وجود دارد. در زمينه قانون جذب سرمايه گذاري هاي 
خارجي نياز به اصلاحاتي داريم تا حداكثر بهره برداري 
را از ظرفيت هاي موجود داشته باشيم. در زمينه محاسبه 
نرخ ارزها از سوی بانك مركزي نيز بايد تغييراتي ايجاد 
كنيم. انج��ام اين اصلاحات به ما كمك مي كند رش��د 
بيشتري را در زمينه جذب سرمايه هاي بخش خصوصي 

به صنايع كشور شاهد باشيم.

»جوان«جذبسرمايههايمردميوسرمايهگذارانخارجيرادردولتشهيدرئيسيبرايپروژههايبالادستيصنعتنفتوگازبررسيميكند

سرمايه گذاري 15 ميليارد دلاري نفت و گاز در دولت شهيد رئيسي
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سيدعلي موسوي 
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      گزارش 2

تكيهبراصاحصنعت
خ�ودرویكش�ور،
اصاحنظامسهميهبنديبنزينوهمچنينتمركز
براصاحقيمتبنزينبايدصورتبپذيرد،ازهمين
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اگر چه س��ال14۰1 به صادركنن��ده بنزين تبديل 
شديم و از اين رهگذر حدود يك  ميليارد دلار درآمد 
داشتيم، اما دولت در لايحه بودجه14۰۳ پيش بيني 
كرد ۳ ميليارد دلار براي واردات بنزين نياز داريم. در 
حالي به ۳ تا 4 ميليارد دلار براي واردات بنزين نياز 
داريم كه خودروهاي مان بسيار پرمصرف هستند و 

هدررفت انرژي زيادي را رقم مي زنند. 
كارشناس��ان بر اين عقيده اند اگر به س��رعت براي 
اين وضعيت چاره انديشي نكنيم، خسارات زيادي 
را متحمل خواهيم شد. اين مبالغ بر كسري بودجه 
دولت دامن مي زنند و عواق��ب خطرناكي به لحاظ 

اقتصادي و امنيتي براي مان خواهند داشت. 
ناترازي بنزين در كشور واقعيتي است كه هيچ كس 
در مورد آن شكي ندارد. در حال حاضر تبديل به يك 
واردكننده تمام عيار بنزين شده ايم و سالانه مبالغ 
بالايي را بايد در اين زمينه هزينه كنيم. شواهد نشان 
مي دهد كيفيت پايين خودروها و بالابودن مصرف 
بنزين آنها يكي از مهم ترين عوامل در بروز ناترازي 
است؛ ناترازي اي كه ضرر اقتصادي بالايي را به كشور 
تحميل مي كند. برخي همچنان بر استفاده از اين 
خودروهاي بي كيفيت و پرمصرف اصرار دارند و از 
واردات خودرو جلوگيري مي كنند، در حالي كه به 
زعم كارشناس��ان، يكي از مهم ترين راهكارها براي 
غلبه بر مشكل ناترازي، واردات خودرو است. به زعم 
آنان، از طريق واردات خ��ودرو از يك طرف زمينه 
براي انتقال فناوري به كشور مهيا مي شود و از طرف 

ديگر، فضاي رقابتي به وجود مي آوريم. 
حل ناترازي بنزين با تكيه بر اصلاح صنعت خودروی 
كشور، اصلاح نظام سهميه بندي بنزين و همچنين 
تمركز بر اصلاح قيمت بنزين بايد صورت بپذيرد، از 
همين رو با توجه به حجم واردات 4 ميليارد دلاري 

بنزين در س��ال جاري، لازم اس��ت به طور ويژه به 
س��مت اصلاح ناترازي بنزين حرك��ت كنيم و حل 
معضل نات��رازي بنزين، مهم تري��ن و كليدي ترين 

مسئله حوزه انرژي در دولت آتي خواهد بود.
وارداتخودروهايهيبريديرابرايمقابله

باناترازيبنزيندردستوركارقراردهيم
حميدرضا صالحي، نايب رئيس كميس��يون انرژي 
اتاق بازرگاني تهران در خصوص مش��كل ناترازي 
بنزين كه با آن مواجه ش��ده ايم و مجبور به هزينه 
4 ميليارد دلاري براي واردات اين ماده استراتژيك 
هس��تيم، به »جوان« مي گويد: متأسفانه در سمت 
تولي��د و مصرف سياس��ت هاي درس��تي را اعمال 
نكرده ايم و همين اشتباهات بسترساز بروز ناترازي 
بنزين در كشور شده است. وي ادامه مي دهد: امكان 
واقعي سازي قيمت بنزين به صورت يك شبه وجود 
ندارد. وضعيت درآمدي مردم به گونه اي نيست كه 
بتوانيم قيمت ها را كه بايد طي چندين سال واقعي 
مي شده اند، بالا ببريم. نايب رئيس كميسيون انرژي 
اتاق بازرگاني تهران خاطرنشان مي كند: دولت آقاي 
روحاني بايد قيمت بنزين را در سال 1۳92 واقعي 

مي كرد كه اي��ن كار را انجام نداد و آن را در س��ال 
1۳9۸ انجام داد و هزينه زيادي به جامعه وارد كرد. 
وي ادامه مي دهد: بايد اجازه دهيم بخش خصوصي 
و نيروگاه هاي فعلي آزادانه در زمينه افزايش توليد 
بنزين مشاركت داشته باشند. در نظر گرفتن مشوق 

براي آنها مي تواند در اين زمينه مفيد باشد. 
صالحي مي گويد: در سمت مصرف نيز بايد اقداماتي 
انجام دهيم. از رده خارج كردن خودروهاي پرمصرف 
و قديمي مي تواند راهكار مناس��بي باش��د. اعطاي 
يارانه بنزين به شخص به جاي خودرو نيز مي تواند 
كمك كنن��ده باش��د. وي ادامه مي ده��د: واردات 
خودروهاي كم مصرف و باكيفيت مي تواند راهكار 
مناس��بي براي كنترل مصرف باش��د. خودروهاي 
هيبريدي هم مي توانند به كمك م��ان بيايند. اين 
خودروها به ج��اي 1۰ليتر ب��ه ازاي 1۰۰كيلومتر 
پيمايش فقط سه ليتر مصرف مي كنند. بايد استفاده 
از اين نوع خودروه��ا را در دس��تور كار قرار دهيم. 
نايب رئيس كميسيون انرژي اتاق بازرگاني تهران 
خاطرنش��ان مي كند: خودروهاي هيبريدي داراي 
موتور بنزيني و الكتريكي هس��تند و ت��ا حد قابل 
توجهي مصرف بنزين را كاهش مي دهند. استفاده 

از آنها مي تواند بسيار مؤثر و مفيد باشد. 
صالحي مي گويد: اگر قرار است واردات خودرو داشته 
باشيم، بايد دقت كنيم كه خودروها كم مصرف باشند 
و به لحاظ كيفيت وضعيت مناسبي داشته باشند. 
واردات هر نوع خودرويي نمي تواند به بهبود شرايط 

كشور به لحاظ ناترازي بنزين كمك كند. 
وي ادامه مي دهد: دوگانه س��وز كردن خودروها هم 
مي تواند راهكاري براي مقابله با وابستگي شديد ما 
به بنزين باشد، البته بايد دقت كنيم كه قيمت پايين 
بنزين به استفاده از سي ان جي در كشور لطمه نزند. 
در نهايت بايد واقعي س��ازي قيم��ت بنزين صورت 
بگيرد، اما لازم اس��ت اين كار طي چند س��ال و به 

صورت تدريجي انجام شود. 
 وارداتخودروراهكاريبرايورودفناوري

بهكشوراست
سهراب دل انگيزان، اس��تاد اقتصاد دانشگاه رازي 
در خصوص مش��كل ناترازي بنزين كه براي كشور 
پيش آمده اس��ت و مجبوريم ب��ه واردات اين ماده 

اس��تراتژيك بپردازيم و س��الانه بالغ بر 4 ميليارد 
دلار هزينه كنيم، به »جوان« مي گويد: بخش قابل 
توجهي از مشكل ناترازي بنزين به تكنولوژي هاي 
قديمي ما در حوزه خودروسازي برمي گردد. در دنيا 
استاندارد مصرف بنزين براي خودروها زير سه ليتر 
است اما خودروهاي ما بين هشت تا 12ليتر مصرف 
بنزين به ازاي ه��ر 1۰۰كيلومتر پيمايش دارند كه 

بسيار زياد است. 
وي ادامه مي دهد: بايد سياس��تگذاري هاي عاجلي 
در زمينه اصلاح موتور خودروها داش��ته باشيم، به 
نحوي كه ميزان مصرف شان كاهش يابد و براي مان 
مشكل س��از نش��وند. از هر طريقي كه ممكن است 
بايد خودروس��ازها را به س��مت توليد خودروهاي 
باكيفيت تر و با ميزان مصرف پايين تر سوق دهيم. 

اين استاد اقتصاد دانشگاه رازي خاطرنشان مي كند: 
به اين مسئله هم بايد توجه داشته باشيم كه كيفيت 
بنزين توليدي در كش��ور مناسب نيست، به همين 
دليل ميزان مصرف بالا مي رود و شاهد آلودگي هوا 
هستيم. نياز است در پالايشگاه ها هم تغييراتي ايجاد 

كنيم و به سمت توليد بنزين باكيفيت برويم. 

دل انگي��زان مي گوي��د: كنت��رل قاچاق س��وخت 
ه��م مي توان��د در كاهش مص��رف بنزي��ن و حل 
مشكل ناترازي مؤثر باش��د. بايد در مناطق مرزي 
جايگزين هايي براي مرزنش��ينان ب��ه جاي قاچاق 
بنزين ايجاد كنيم تا به قاچاق اين كالاي استراتژيك 

مبادرت نكنند. 
وي ادامه مي دهد: در بررس��ي قيمت سوخت بايد 
به ميزان درآمد خانوارها توجه كنيم. خانواده هاي 
ايراني نس��بت به درآمدي كه دارند، هزينه زيادي 
براي س��وخت پرداخت مي كنند. از س��وي ديگر، 
بايد دقت داش��ته باش��يم، وقتي اتومبيل با قيمت 
بس��يار بالا در اختيار خانوارها ق��رار مي گيرد، آنها 
سعي مي كنند از اين سرمايه حداكثر بهره برداري 
را داشته باش��ند، بنابراين ميزان استفاده از خودرو 
افزايش مي يابد و به مش��كل نات��رازي بنزين دامن 
مي زني��م. وي ادامه مي دهد: اگ��ر تصميم گرفتيم 
قيمت بنزي��ن را واقعي كنيم، باي��د قيمت خودرو 
هم واقعي ش��ود و پايين بيايد. در كشورهاي ديگر، 
خودرو ارزان است اما قيمت سوخت واقعي و گران 
است. نمي توانيم همزمان به ارائه سوخت و خودروي 
گران به مردم اقدام كنيم. اين استاد اقتصاد دانشگاه 
خاطرنشان مي كند: متأسفانه در زمينه استفاده از 
سي ان جي تجربه خوبي نداشته ايم. گاز مايعي كه 
براي خودروها مورد استفاده قرار مي گرفت، كيفيت 
بالايي نداشت. همچنين برخي مخاطرات هم براي 
خودروها داش��ت. اگر مي خواهي��م از اين ظرفيت 
استفاده كنيم، بايد به رفع اين مشكلات اقدام كنيم 

و زيرساخت هاي لازم را به وجود آوريم. 
وي ادامه مي دهد: واردات خودروهاي هيبريدي و 
برقي نيز مي تواند بسيار كمك كننده باشد. به ويژه 
خودروهاي هيبريدي بس��يار مورد استقبال مردم 
هس��تند و مي توانيم از اين ظرفيت استفاده كنيم. 
خودروهاي برقي نيز گزينه هاي مناسبي هستند، اما 

بايد زيرساخت هاي استفاده از آنها فراهم شود. 
اين استاد اقتصاد دانشگاه توضيح مي دهد: واردات 
خودرو بايد در دستور كار باشد. بستن درهاي كشور 
به روي واردات خودرو اش��تباه اس��ت. اين اقدام به 
صورت مس��تمر بايد صورت بگيرد. ب��ه طور مثال، 
اگر نياز كش��ور به خودرو سالانه يك ميليون است، 
بايد حداقل 2۰درصد از آن به صورت واردات تأمين 
شود. واردات خودرو زمينه را براي ورود فناوري به 

كشور فراهم مي كند.

دولت بعدي بايد معتقد و توانا به حل ناترازي بنزين باشد

وارداتخودروه�ايكممصرفوباكيفيت
ميتواندراهكارمناسبيبرايكنترلمصرف
باشد.خودروهايهيبريديهمميتوانند
بهكمكمانبيايند.اينخودروهابهجاي
1۰ليترب�هازاي1۰۰كيلومترپيمايشفقط
سهليترمصرفميكنند.بايداستفادهازاين
نوعخودروهارادردس�توركارقراردهيم

حميدرضا صالحي

نايب رئيس كميسيون انرژي 
اتاق بازرگاني تهران

بايدسياستگذاريهايعاجليدرزمينه
اصاحموتورخودروهاداش�تهباشيم،
بهنحويكهميزانمصرفش�انكاهش
يابدوبرايمانمشكلسازنشوند.ازهر
طريقيكهممكناستبايدخودروسازها
رابهسمتتوليدخودروهايباكيفيتتر
وباميزانمصرفپايينترس�وقدهيم

سهراب دل انگيزان

استاد اقتصاد دانشگاه رازي


